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Gimnazija v Celju. 

(Oovor poslanca Mjlr Vošnjaka v drž. zboru dne 6. aprila 1894.) 
(Dalje.) 

Učenci iz slovenskih ljudskih šol prihajajo potem 
v Celje. Ker so se pa pokazale težkoče zaradi neposred
nega vsprejetja v čisto nemški gimnazijski razred in se 
slovenske paralelke niso hotele osnovati, osnoval se je 
tako imenovani pripravljalni razred, v katerem se učen
cem iz slovenskih ljudskih šol tako ubija nemščina v 
glavo, da lahko vstopijo v prvi razred gimnazije. Ne 
morem popisati, kaka nevolja je nastala v udeleženih 
krogih radi te naprave, te krivice, ki se je storila našemu 
narodu, da slovenski otroci samo zaradi tega morajo 
jedno leto dalje hoditi v gimnazijo, ker imajo slovenske 
stariše in so hodili v slovenske ljudske šole, kakor Cel
jani. Ta pripravljalni razred je bil in je, kakor sem že 
poprej rekel, največja krivica, ki se more storiti kakemu 
narodu. 

Gospoda moja! Dr. Foregger govoril je včeraj o 
jednakopravnih in nejednakopravnih narodih. Toliko mi 
bodete vendar priznali, če smo jednakopravni glede na 
krvni in denarni davek, da moremo biti tudi jednako
pravni glede na poduk. Če gospod Foregger misli, da 
mora igrati nekako ulogo zagovornika našega naroda, 
če se ponaša kot njegov dobrotnik glede na učenje 
nemščine v ljudskih šolah, moram mu povedati: Naš 
narod ne potrebuje tacega zagovornika, ker naš narod 
sam in njegovi postavni zastopniki v prvi vrsti vedo, 
kaj našemu narodu ugaja in kaj mu je treba. Prazno 
besedičenje je, pa nič druzega, ako se vedno trdi, da 
smo mi sovražniki nemščine. Mi nismo njeni nasprot
niki, temveč le želimo, da se uči po pedagogičnih na
čelih. Mi zahtevamo, da se ljudska šola vravna po pe
dagogičnih načelih, da se v nižjih razredih uči jedino 
slovenski, da se učenci izobrazijo v jeziku, v katerem 
jim je slediti poduku. V višjih razredih imamo tudi pri 
nas tako nemški poduk in učni vspeh, kakor mislim, je 
sedaj ugodnejši, nego je bil poprej, ko so učence v prvih 
ljudskošolskih razredih, če tudi niso znali besedice 
nemški, z nemščino mučili. 

Mi smo želeli še večjo izobraženost našega naroda, 
ko smo zahtevali slovensko ljudsko šolo. Da pa morejo 
učenci teh šol potem kar vstopiti v gimnazijo, je pa 
vendar tako pravična zahteva, da je noben pravico



ljuben človek ne more oporekati. V štirih nižjih dvoje
zičnih razredih se bode pač vsak učenec toliko priučil 
nemščini, da bode mogel vstopiti v čisti nemško višjo 
gimnazijo. Mi mislimo, da bi se na ta način več storilo 
za priučenje nemščine, kakor po nasprotnem potu, ki 
je sedaj tako priljubljen učni upravi in ga zagovarjajo 
nasprotniki naši. Včeraj je poslanec celjskega mesta 
mnogo govoril o zatiranju Nemcev na Spodnjem Štajar
skem. Kaj je pa navel da bi to dokazal? S čim 
on hoče dokazati, da je naša stranka pritiskala Nemce 
v Celju ali jih še pritiska in oziroma kaj je prejšnja 
vlada ukrenila v tem ozira? Jedno stvar sem'že omenil, 
namreč, da so se neki poslovenili uradniki v tamošnjih 
državnih uradih. Nadalje je gospod poslanec'omenjal, 
da se je poslovenila zemljiška knjiga. Ta stvar pa ni s 
slovenskim uradovanjem v nobeni tesni zvezi, če se že 
hoče govoriti o poslovenjenju zemljiške knjige. Slovensko 
prebivalstvo na Spodnjem Štajarskem jo zahtevalo in še 
vedno zahteva, da se mu pisma pri notarjih napravljajo 
v jeziku, katerega razume, t. j . v slovenščini. Če je pa 
pismo spisano v slovenščini, je čisto naravno in potrebno, 
da se vknjiži, kar obsega dotično pismo, ne besede več, 
pa tudi ne manj. Jaz torej ne razumem, kako se more 
govoriti o poslovenjenju zemljiške knjige. Nemškim stran
kam se vknjižijo njih stvari tako, kakor so se poprej, 
slovenskim strankam, katere zahtevajo slovenska pisma, 
se pa vknjižijo v slovenščini, kakor žele. O poslovenjenju 
zemljiške knjige torej ni nobenega govora. Slovenskim 
strankam se je le to dovolilo, kar se odreči ni moglo. 
Da je gospod zastopnik celjskega mesta tudi štajarski 
deželni poslanec, bil bi slišal obširne zaprave o tej stvari 
v deželnem zboru štajarskem, ki so privele tako daleč, 
da se je bilo slenilo, da se naroči deželnemu odboru, 
naj se pritoži pri najvišjem sodišču. Ne vem, seje li to 
zgodilo ali ne, ali prepričan sem, da ni pričakovati 
uspeha, če se je to zgodilo. 

In poslovenjenje okrajnega zastopa v Celju? — 
Da, gospoda moja, tukaj je pa nekaj posebnega. Ta 
skupščina je imela nemško večino, dokler ni razsodilo 
upravno sodišče, da celjski hišni posestniki ne smejo 
več volili v skupini veleposestnikov. Tako je kakih 
70 nemških volilcev izpalo iz volilnega seznama. S tem 
je bila odločena večina okrajnega zastopa. Da bi se to 
moglo imenovati poslovenjenje okrajnega zastopa, ne 
verjamem. Nemški živelj je v tem zastopu v znatni 
manjšini in gospod tovariš baron Hackelberg, ki je tudi 
član te skupščine, bode gotovo priznal naši stranki, da 
kot večina nepristransko postopamo. Torej ni utemeljeno, 
to zadevo okrajnega zastopa označevati za zatiranje 
Nemcev. Spremena v sestavi tega okrajnega zastopa 
opira se pred vsem na dejanske obstoječe razmere, 
na katere se bi morala ozirati vsaka vlada, ako hoče 
biti pravična, naj ji potem že stoji na čelu grof Taaffe 
ali svetlost knez Windischgratz. (Dalje prih.) 


